
ZPRAVODAJ OBCE

P E T R O V I C E

Sokol Lesonice podpořili svou účastí i cvičenci z Petrovic.
foto: Irena Závišková

Ročník 17, číslo 3/2024 (červenec, srpen, září )



Fotografiemi připomínáme  události léta - 100. výročí lesonické sokolovny 
a XVII. Všesokolský slet, na který se také připravovali i cvičenci Lesonic a Petrovic.
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ZE ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE

41. zasedání Zastupitelstva obce Petrovice dne 18. července 2024
• ZO projednalo a schválilo Rozpočtové opatření č. 6/2024.
• ZO projednalo a schválilo žádost snoubenců B. V. a D. K. o uzavření sňatku na 

obecním pozemku p. č. 2714 (mokřadní prvky) v k. ú. Petrovice u Moravského 
Krumlova dne 24. 8. 2024 ve 12 hodin.

• ZO projednalo možnost spolupráce se spolkem Kolpingova rodina Moravský 
Krumlov, na který se obrátila obec s námětem pořádání akcí pro místní seniory. 
ZO vyjádřilo souhlas se spoluprací s tímto spolkem na pořádání pravidelných 
vzpomínkových kaváren s termínem zahájení v říjnu 2024. Spoluúčast obce činí 
předběžně 500 Kč za jedno setkání.

• ZO projednalo žádost společnosti ČEPS Invest, a.s. Praha o vyjádření k existenci 
technické infrastruktury k projektové dokumentaci pro provádění stavby pro 
akci „V435/436 – modernizace na vyšší parametry“ DPS. ZO konstatovalo, že 
v zájmovém území nevede žádná technická infrastruktura v majetku obce.

• ZO projednalo žádost TJ Sokol Lesonice o podporu oslavy 100. výročí od 
postavení sokolovny v obci Lesonice, která se koná 27. 7. 2024. ZO schválilo 
finanční dar pro TJ Sokol Lesonice ve výši 5000 Kč a pověřilo starostku 
vypracovat darovací smlouvu.

42. zasedání Zastupitelstva obce Petrovice dne 1. srpna 2024
• ZO projednalo a schválilo Smlouvu o poskytnutí účelového finančního příspěvku 

ve výši 19 521 Kč pro Město Moravský Krumlov (zabezpečení sítě sociálních 
služeb pro SO ORP).

• ZO projednalo a schválilo žádost o prodej nově vzniklého obecního pozemku p. 
č. 6/10 o výměře 46 m� v k. ú. Petrovice u Moravského Krumlova (dle 
zveřejněného záměru) podle geometrického plánu č. 509-301/2024. Kupujícím 
je V. S., prodejní cena 200 Kč/m�, tj. 9 200 Kč celkem.

• ZO projednalo a schválilo nabídku zapojit se do projektu regionální deskové hry 
pro okres Znojmo od firmy Fox Games a předobjednání 20 ks hry. 

• ZO projednalo a schválilo Rozpočtové opatření č. 7/2024.

43. zasedání Zastupitelstva obce Petrovice dne 29. srpna 2024
• ZO projednalo návrh projektové dokumentace na stavbu chodníku ve směru na 

Mor. Krumlov. ZO nesouhlasí s navrhovaným řešením, které spočívá v zatrubnění 
stávající strouhy. Vzhledem k očekávané finanční náročnosti navrhuje ZO 
posunout chodník za stávající strouhu. 

• ZO projednalo a schválilo návrh podkladů za naši obec do projektu deskové hry 
Fox Games a pořízení 50 ks her.

• ZO projednalo a schválilo Rozpočtové opatření č. 8/2024.
• ZO projednalo došlé cenové nabídky na výrobu a montáž vnitřních vchodových 

dveří do sálu KD. Ze 4 oslovených firem došly 2 cenové nabídky. ZO schválilo 
nejnižší cenovou nabídku, kterou podalo truhlářství D-Fortel s.r.o. ve výši 
46 955 Kč včetně DPH.
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• ZO schválilo souhlasné stanovisko s projektovou dokumentací Novostavba 
rodinného domu, kryté parkovací stání, zpevněné plochy, AN na dešťovou vodu, 
venkovní vedení TI, oplocení na parc. č. 400/19 – k. ú. Petrovice u Moravského 
Krumlova. Stavebníkem je K. B. Současně ZO schválilo sjezd a napojení na 
komunikaci dle koordinačního výkresu.

• ZO projednalo a schválilo žádost manželů J. o souhlas se zřízením věcného 
břemene – služebnosti zřizování a provozování distribuční soustavy v majetku 
společnosti EG.D, a.s., Brno týkající se pozemku žadatelů parc. č. 2749 v k. ú. 
Petrovice u Moravského Krumlova.

• ZO projednalo a schválilo návrh smlouvy o zřízení věcného břemene č. ZN-
014330083951/001-GPM mezi obcí Petrovice a EG.D, a.s. Brno. Předmětem 
smlouvy je zřízení a vymezení věcného břemene pro stavbu „Petrovice – čp. 
118, I.: NN přip. kab.“, jehož součástí je umístění distribuční soustavy „1699/2 
– kabelový pilíř; kabelové vedení NN“. Jednorázová úhrada za zřízení věcného 
břemene činí 2000 Kč.

• ZO projednalo a schválilo Darovací smlouvu Hasiči 155/2024 mezi Nadací 
AGROFERT a obcí Petrovice. Předmětem smlouvy je poskytnutí peněžního daru 
ve výši 25 000 Kč na pořízení hasičského vybavení.

• ZO projednalo a schválilo žádost stavebníků A. K. a R. V. o souhlas s plánovanou 
dvorní přístavbou na pozemku p. č. st. 190 a stavební úpravou objektu RD č.p. 
133.

• ZO projednalo a schválilo návrh smlouvy o zřízení věcného břemene č. ZN-
014330092292/001-GPM mezi obcí Petrovice a EG.D, a.s. Brno. Předmětem 
smlouvy je zřízení a vymezení věcného břemene pro stavbu „Petrovice – V.: NN 
přip. kab. sm.“, jehož součástí je umístění distribuční soustavy „613/8 – 
kabelové vedení NN“. Jednorázová úhrada za zřízení věcného břemene činí 
2000 Kč.

• ZO projednalo a vzalo na vědomí aktualizaci Školního vzdělávacího programu 
pro předškolní vzdělávání MŠ Petrovice.

• ZO projednalo situaci vzniklou poškozením obecních cest po přívalovém dešti 
dne 8. 8. 2024. ZO uložilo starostce a místostarostovi projednat možnost 
nápravných opatření s vedením AGRO družstva.

• Starostka seznámila ZO se stavem poškozených odpadů v koupelně a kuchyni 
obecního bytu. ZO projednalo a schválilo provedení opravy poškozených 
odpadů.

• ZO projednalo přípravu výměny střešní krytiny na doškové chalupě. ZO schválilo 
oslovení 3 firem pro výměnu střešní krytiny na doškové chalupě: OSP Moravský 
Krumlov, Pavel Daňhel Petrovice, František Pavlica, Hroznová Lhota.

• ZO projednalo a schválilo žádost chasy o povolení konání hodů v termínu 14. a 
15. 9. 2024.

44. zasedání Zastupitelstva obce Petrovice dne 10. září 2024
• ZO projednalo a schválilo prodej nově vzniklého pozemku (dle geometrického 

plánu č. 511-358/2024) p. č. 5/16 o výměře 118 m� v k. ú. Petrovice 
u Moravského Krumlova, druh pozemku ostatní plocha. Kupující je I. V., cena 
200 Kč/m�, tj. celkem 23 600 Kč. 
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• ZO projednalo a schválilo záměr na pronájem (pacht) pozemků p. č. 2159, 2425 
a 2684, vše orná půda v k. ú. Petrovice u Mor. Krumlova

• ZO projednalo výsledky cenového průzkumu na výměnu střešní krytiny na 
doškové chalupě. Ze 3 oslovených firem doručila cenovou nabídku pouze firma 
František Pavlica, Hroznová Lhota. ZO schválilo cenovou nabídku této firmy 
a pověřilo starostku podpisem Smlouvy o dílo.

• ZO vzalo na vědomí harmonogram prací při výměně střešní krytiny na doškové 
chalupě.

• ZO projednalo a schválilo Smlouvu o poskytnutí nadačního příspěvku JHM 
PR24/68094 EPP mezi Nadací ČEZ a obcí Petrovice. Předmětem smlouvy je 
poskytnutí nadačního příspěvku ve výši 50 000 Kč na projekt „Oprava doškové 
střechy venkovské usedlosti v Petrovicích čp. 10“.

INFORMACE  OBČANŮM

DBEJTE ZVÝŠENÉ OPATRNOSTI 

Upozorňujeme občany, aby si řádně zabezpečili svůj majetek proti krádeži. 
Po naší obci se občas potuluje podezřelá osoba. Starostka obce tuto záležitost 
řešila s PČR na obvodním oddělení v Mor. Krumlově. Proto všechny varujeme, aby 
si na své věci dávali pozor, pečlivě zamykali a všímali si, kdo se pohybuje po obci.

REVIZE KATASTRU NEMOVITOSTÍ

Katastrální úřad pro Jihomoravský kraj, pracoviště Znojmo, oznamuje revizi 
katastru nemovitostí, která potrvá od 12. 11. 2024 do 31. 3. 2026.

Během revize budou zaměstnanci katastrálního úřadu revidovat soulad údajů 
katastru se skutečným stavem v terénu. Účast vlastníků a jiných oprávněných není 
při revizi katastru nezbytná. V případě zjištěného nesouladu mezi stavem 
evidovaným v katastru a stavem v terénu budou vlastníci zváni k jeho projednání se 
zástupcem katastrálního úřadu.

V této souvislosti upozorňujeme vlastníky nemovitostí na jejich povinnosti, 
vyplývající z ustanovení § 37 odst. 1 katastrálního zákona, zejména povinnosti
a) zúčastnit se na výzvu katastrálního úřadu jednání nebo na toto jednání vyslat 

svého zástupce,
b) ohlásit katastrálnímu úřadu změny údajů katastru týkající se jejich 

nemovitostí, a to do 30 dnů ode dne jejich vzniku a předložit listinu, která 
změnu dokládá, nejedná-li se o listiny, které předpokládají příslušné státní 
orgány přímo k zápisu do katastru nemovitostí,

c) na vyzvání předložit ve stanovené lhůtě příslušné listiny pro zápis do katastru. 
Neposkytne-li vlastník nebo jiný oprávněný na výzvu katastrálního úřadu 

potřebnou součinnost a zjištěný nesoulad se nepodaří odstranit do ukončení 
revize, bude informace o tomto nesouladu zveřejněna na internetových stránkách 
Českého úřadu zeměměřického a katastrálního prostřednictvím aplikace Nahlížení 
do katastru nemovitostí.
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Předmětem revize jsou hranice pozemků, obvody budov a vodních děl, druh 
pozemku a způsob využití pozemku, typ stavby a způsob využití stavby, zápisy 
v záznamu pro další řízení, hranice katastrálního území, zhušťovací body, 
podrobné polohové a výškové bodové pole, další prvky polohopisu katastrální 
mapy, místní názvy a pomístní jména.

VOLEBNÍ ROK 2024 PŘILÁKAL K URNÁM 106 VOLIČŮ

Voleb do Evropského parlamentu 
konaných 7. - 8. 6. 2024 se zúčastnilo 106 z 304 voličů, tj. účast 35 %. 

Počty hlasů:  
SPOLU 30 hlasů (28,3 %)    ANO 26 hlasů (24,5 %)
STAČILO! 13 hlasů (12,3 %)   SPD a Trikolora 9 hlasů (8,5 %) 
PŘÍSAHA a MOTORISTÉ 8 hlasů (7,5 %) Starostové 7 hlasů (6,6 %).

Voleb do Zastupitelstva Jihomoravského kraje 
konaných 20. - 21. 9. 2024 se zúčastnilo 106 z 301 voličů, tj. účast 35 %. 

Počty hlasů: 
ANO 39 hlasů (37,5%)   SPOLU 34 hlasů (32,7%)
STAČILO! 12 hlasů (11,5%)  PŘÍSAHA 6 hlasů (5,8%)

Detailní výsledky lze najít na www.volby.cz

ÚPRAVA OKOLÍ HŘBITOVA

Jak jste si mnozí asi všimli, probíhala začátkem září brigáda na hřbitově. 
Výsledkem hromadné práce byla likvidace břečťanu, který značně škodil opěrné 
zídce a přilehlé obvodové stěně rodinného domu pana Kopečka. Výhony této 
invazivní rostliny prorůstaly skrz cihle a kameny, proto bylo odstranění nutné. 
Během prací jsme dbali na to, aby sousední pomníky nebyly poškozené. Lešení nám 
zapůjčil pan farář Pavel Krč z Horních Dubňan, ochotně pak zastupitelům pomohli i 
někteří občané naší obce.

Do budoucna dojde k opravě obecní zídky i celé stěny rodinného domu.
Děkujeme všem, kdo se aktivně podíleli při této brigádě.
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NA MOKŘADECH SLOUŽÍ PĚŠÍM NOVÉ MOSTKY

Zub času se projevil na třech mostcích umístěných na mokřadech. Byly pořízeny 
v září 2015 a kvůli konstrukci z měkkého dřeva dosloužily. Proto se zastupitelstvo 
obce rozhodlo pořídit lávky nové s tím rozdílem, že třetí a nejdelší bude zrušena 
úplně. Pěší mohou využít travnatou plochu kolem stavidla, takže procházkový 
okruh bude zachován beze změny.

Na základě výběrového řízení byla vybrána nejlevnější nabídka a v srpnu 
letošního roku zde byly namontované lávky nové. Použito bylo tentokrát 
modřínové dřevo, které by díky svým vlastnostem mělo vydržet podstatně déle 
povětrnostní zátěž. 

Tak ať nám lávky slouží co nejdéle!

PETROVICKÝ SMRK BUDE ZDOBIT ZNOJEMSKÉ NÁMĚSTÍ

Stříbrný smrk, který po několik let sloužil jako vánoční strom naší obce, bude 
v letošním roce zdobit Masarykovo náměstí ve Znojmě (pod obchodním domem 
Dyje).

Zastupitelé zhodnotili stav stromu a shodli se, že kořeny výrazně narušují 
přilehlý vjezd vedle rodinného domu, stejně tak i jeho základy. Hrozila tak újma na 
zdraví a majetku osob, proto se rozhodli strom pokácet. Když už se ale musí smrk 
odstranit, byla by škoda ho nevyužít k dalšímu účelu. Byl nabídnut do okolních měst 
a na výzvu zareagovalo naše okresní město. Před zahájením adventu si smrk 
19. listopadu 2024 na své náklady uřízli, naložili a převezli na místo určení. Zhruba 
padesátiletý smrk se tak dočkal důstojného odchodu.
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PETROVICE SE ZAPOJILY DO REGIONÁLNÍ DESKOVÉ HRY

„Jak dobře to u nás znáš?“ To je základní otázka nové deskové hry, ve které se 
objeví i naše obec. Jedná se o vědomostně strategickou hru pro dva až čtyři hráče 
od 10 let. Cílem je obsazovat svými figurkami barevně označené regiony, budovat 
v nich co největší převahu nad ostatními hráči a díky tomu získávat vítězné body.

Na vývoji hry se podílí firma FOX GAMES, s. r. o., autorem je jihlavský učitel, 
lektor a metodik Ing. Mgr. Petr Liška, výrobcem je DINO TOYS, s. r. o. Navíc tento 
produkt získal certifikaci „Český výrobek“.

Obec Petrovice objednala 50 kusů, cena je 550 Kč. 
Termín dodání bude začátkem prosince a k prodeji 
bude na obecním úřadě. 

Hrou můžete potěšit své blízké během nadchá-
zejících vánočních svátků. Po vyprodání zásob nebude 
možné doobjednání, hra vychází v limitovaném 
počtu. Dotisk bude realizován 
na základě poptávky nejdříve 
za dva roky.

RO-KYTKA  NABÍZÍ  SVÉ  SLUŽBY

První sociální podnik v Moravském Krumlově Ro-Kytka vznikl pod záštitou 

organizace Kolpingova rodina MK. Cílem sociálního podnikání je vytvořit pracovní 

místa pro lidi ze znevýhodněných sociálních skupin.Nově poskytuje tyto služby:

PRAVIDELNÝ ÚKLID – byty, domy, kanceláře, komerční prostory (cena dle rozsahu)

JEDNORÁZOVÝ ÚKLID  – čištění koberců (15 Kč/m�) 

                                mytí oken (40 Kč/okno)  

                                 úklid po stavebních pracích (od 35 Kč/m�) 

                                  desinfekce prostor (od 25 Kč/m�)

PRANÍ A ŽEHLENÍ PRÁDLA  (cena dle rozsahu)

PRAVIDELNÁ ÚDRŽBA ZAHRADY  (cena dle rozsahu)

JEDNORÁZOVÉ SLUŽBY – sekání trávníku (od 0,50 Kč/m�)

                                   prořezávání (od 200 Kč/strom, keř)

                                   výsadba rostlin (cena dle rozsahu)

                                     mulčování (15 Kč/m�)

                            zakládání zahrad (cena dle rozsahu)

                         zavlažovací systémy (cena dle rozsahu)

                             projekt úpravy krajiny (cena dle rozsahu)

ÚDRŽBA HROBOVÝCH MÍST

VÝROBA A PŘÍPRAVA DÁRKOVÝCH PŘEDMĚTŮ 

(sirupy, bylinné čaje, soli, pesta, dekorační předměty, věnce, svícny…)

KVĚTINY A KVĚTINOVÉ VAZBY Z NAŠEHO ZAHRADNICTVÍ U ZÁMKU
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www.ro-kytka.cz
Zahradnictví
Pod Zámkem 201
672 01  Moravský Krumlov

RoKytka - sociální podnik
+420 775 885 085
info@ro-kytka.cz

INFORMACE O ZMĚNÁCH PROVOZU CALL CENTER 

A ÚŘEDNÍCH HODIN ČSSZ MEZI SVÁTKY

Ve dnech 23. a 27. prosince 2024 budou okresní správy sociálního zabezpečení, 
Pražská správa sociálního zabezpečení a její územní pracoviště, Městská správa 
sociálního zabezpečení Brno (OSSZ), call centra a klientské centrum při pražském 
ústředí České správy sociálního zabezpečení (ČSSZ) uzavřeny.

23. a 27. prosince 2024 budou pracoviště ČSSZ zavřena.
30. prosince 2024 bude call centrum standardně v provozu.
31. prosince 2024 bude call centrum v provozu do 12:00 hodin.
Své záležitosti však můžete i nadále vyřešit prostřednictvím ePortálu ČSSZ.
Děkujeme klientům za pochopení.

ZE  ŽIVOTA  MATEŘSKÉ  ŠKOLY PETROVICE

Začátek školního roku byl letos prosluněn letními paprsky. Na děti ve školce 
čekalo překvapení v podobě nově vymalované šatny, chodby a nových nástěnek 
a sítí, na kterých se každý týden objevují nové obrázky a pracovní listy dětí. Dále 
také proběhla změna uspořádání tříd, aby lépe odpovídaly požadavkům 
a potřebám dětí. Změny také nastaly ve školní kuchyni, kam se nově pořídily dvoje 
kamna a profesionální myčka nádobí. Další velkou změnou je příchod nové paní 
učitelky Dagmar Šimšové, která má letitou praxi s dětmi ve školce. Paní učitelka 
určitě děti obohatí spoustou nových básniček, výtvarných a pohybových činností 
a novými znalostmi.

V září jsme se seznamovali s novými dětmi, tvořili jsme si společně třídní 
pravidla, při vycházkách jsme poznávali okolí školky a pozorovali jsme opravu 
doškové chaloupky. Viděli jsme také hasiče při kácení stromu. Malovali jsme 
pomocí kaštanů podzimními barvami na tvrdý papír, který předškoláci využili při 
jejich společné práci – Podzimní vesnice, kdy jim podklad sloužil jako koruny 

Kancelář
Náměstí 28 (v průjezdu vedle 
samoobsluhy Jednota)
672 01  Moravský Krumlov
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stromů. Malovali jsme naši školku a zpívali tematické písničky.
V měsíci říjnu jsme sázeli jahody na naší školní zahradě, pekli jsme štrůdl 

a dělali salát z pečené zeleniny. Při vycházce jsme pozorovali práci traktoristy na 
poli a tahali řepu, protože jsme si s dětmi zahráli pohádku O veliké řepě. Cvičili 
jsme v tělocvičně a slavili narozeniny. Čeká nás Podzimní slavnost, která se bude 
konat na školní zahradě. Rodiče uvidí krátké pásmo, které bude obsahovat ukázku 
toho, co se ve školce děti zatím naučily a čekají na ně úkoly, které budou plnit 
společně s dětmi.

Za kolektiv MŠ Terezie Molíková

ZE  ŽIVOTA  ZÁKLADNÍ  ŠKOLY LESONICE

OSLAVA 111. VÝROČÍ ZŠ LESONICE

Významnou událostí na závěr školního 2023/2024 roku bylo 111. výročí založení 
školy v Lesonicích. Při této příležitosti se naše málotřídní škola otevřela všem 
pamětníkům, bývalým žákům i veřejnosti. 

Návštěvníci měli příležitost se přenést o celé století zpět do časů našich 
prababiček a pradědečků. Za dveřmi školy je vítala expozice dobových kostýmů 
a galerie starých výukových obrazů. Ve třídách v prvním patře si se zaujetím pro-
hlíželi historické fotografie školy, tehdejších žáků a učitelů, staré kroniky a různé 
dobové dokumenty. Koutek bývalé Národní školy se pyšnil letitými učebními 
pomůckami a různými poklady ze školní půdy. Kdo chtěl, vyzkoušel si sezení ve 
staré školní lavici nebo psaní inkoustem. Součástí prohlídky byla i společná beseda 
s pamětníky spojená s četbou úryvků ze starých lesonických kronik. Pamětníci 
s nostalgií zavzpomínali na svá mladá školní léta se spoustou humorných příběhů. 

Pravou domácí rodinnou atmosféru doplnily s láskou připravené sladké i slané 
domácí dobroty se školní bezovou limonádou.
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TAJEMSTVÍ ZAJÍMAVÝCH ŘEMESEL

Nový školní rok byl slavnostně zahájen 2. září 2024 na zahradě školy přivítáním 
nových prvňáčků a ostatních žáků vlídnými a povzbudivými slovy paní starostky 
Ireny Záviškové a pana starosty Pavla Hermana.

Letošní rok se ponese v duchu „Tajemství zajímavých řemesel“ Budeme 
společně poznávat, hledat, navštěvovat, vnímat, tvořit, učit se, číst, hrát, zpívat, 
zapisovat, malovat, chránit…

Výprava 1.
TAJEMSTVÍ VÝROBY RUČNÍHO PAPÍRU
V pondělí dne 7. 10. 2024 jsme vyrazili brzy ráno autobusovou linkou na první 

výpravu do Ruční papírny Stará škola v Želeticích. Rodinná firma zde vyrábí 
tradičním způsobem netradiční ruční papír již 25 let a dotýkají se tak přímo 
přírody. Využívají tak květy, lístky, stébla, nerosty, každý papír má tak svůj 
charakter a své kouzlo, kterým pak podtrhuje svoji jedinečnost, originalitu 
a pestrost.

Nejprve nás přivítala majitelka paní Marcela Davidová. Poté si děti prohlédly 
malou expozici o historii a principech výroby papíru, kterou jim doplnil poutavým 
výkladem a ukázkami pan Karel. Přímo v provozu viděli praktickou ukázku výroby 
papíru tradičním manufakturním způsobem a hlavně si sami vlastnoručně vyrobili 
papír s průsvitem. Prohlídku děti zakončily v podnikové prodejně a nikdo neodešel 
s prázdnou.

I když nám počasí úplně nepřálo, první výprava se opravdu vydařila.

OKÉNKO  DO  ŠKOLNÍ  KUCHYNĚ

4 – 6 plátků masa (vepřové, krůtí, kuřecí)
 sůl
 mletý pepř
 hořčice
cibule nakrájená na kostičky
 1 kostka masoxu
 

ZNOJEMSKÉ PLÁTKY

 100 g kabanosu
 100 g sterilovaných okurek
 hladká mouka
 olej
 2 vejce uvařená natvrdo

Plátky masa lehce naklepeme a z obou stran osolíme, opepříme, potřeme 
hořčicí a obalíme v mouce. Na rozpáleném oleji je prudce z obou stran opečeme 
a vyndáme. Do zbylého tuku nasypeme nakrájenou cibuli, osmažíme a vrátíme k ní 
maso. Zalijeme horkou vodou, aby maso bylo ponořené, přidáme masox a dusíme 
pod pokličkou do změknutí masa (asi 45 minut). Mezitím v hrnku vody rozkvedláme 
lžící hořčice a lžíci hladké mouky. Měkké maso vyjmeme, vlijeme obsah hrnku, 
rozmícháme, přidáme na kostičky nakrájené okurky, kabanos a vejce. Vrátíme 
maso, přiklopíme a ještě asi 15 minut společně provaříme. Podáváme s rýží.
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USKUTEČNĚNÉ  AKCE

SOKOL LESONICE,  XVII. VŠESOKOLSKÝ SLET A OSLAVA STA LET 
SOKOLOVNY

Na začátku byla myšlenka se jednou opět účastnit Všesokolského sletu v Praze.  
A i když od myšlenky k činu uplynula spousta let (naposledy v roce 1935), 

podařilo se současnému starostovi TJ Sokol Lesonice Jaroslavu Pavlů na valné 
hromadě loňského roku nadchnout pro tuto myšlenku další cvičence.

Po zhlédnutí a uvážení fyzických možností našich členů bylo vybráno pět 
sletových skladeb tak, aby se mohlo zúčastnit co největší množství cvičenců nejen 
z naší členské základny. V našem případě se jednalo o skladby – Mravenci 
(předškoláci), Sokolhraní  (mladší žactvo), Fitness (starší žactvo), Babí léto (ženy 
a seniorky) a Před kamerou (dorostenci a muži).  

První secvičné zkoušky vedoucích skladeb začaly probíhat již v polovině 
loňského roku na setkání v Brně a ke konci roku začaly své nově nabyté dovednosti 
předávat lesonickým sokolům a sokolkám v místní sokolovně. Zpočátku to vypadalo 
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všelijak, ale s postupem času jsme se zlepšovali a zlepšovali.  A tak v červnu naše 
cesta vedla do Brna na Krajský sokolský slet, kde bylo předvedeno všech dvanáct 
originálních hromadných skladeb. Počasí nám přálo a zejména průvod městem se 
nesl v duchu soudržnosti, radosti a neskutečné euforie. Ještě jsme si vše nacvičené 
jednou zopakovali v Nových Bránicích, kde nás přivítali přátelskou a veselou 
atmosférou. 

A nyní už konečně hurááá do matičky Prahy!!! Celý týden, i když byl na přípravu 
nesmírně náročný, se nesl v duchu sportu, občanství, komunity, osobnosti 
a laskavosti – sokolského patera. Závěrečné vytvoření obrazce na cvičební ploše ve 
tvaru stromu života bylo okouzlující. Těžko najít slova, která by vyjádřila pocity ze 
stadionu v Edenu, famózní atmosféra, která nenechala téměř jedno oko suché. 

Dost už dojímání, bylo nutno se připravovat na další akci, a to na oslavu sta let 
od postavení naší sokolovny. Pochlubili jsme se tím, co jsme v hlavním městě pyšně 
předvedli. Neopomněli jsme uctít památku těch, kteří už mezi námi nejsou a vzdát 
hold našim předchůdcům. Neb nezapomínejme, že minulost ovlivňuje naši 
přítomnost a přítomnost ovlivňuje naši budoucnost. V sokolovně byla umístěna 
výstava fotografií a dokumentů, bylo možno shlédnout dramatické pásmo v podání 
LOS, připraven byl bohatý program i občerstvení. Při této příležitosti předal 
starosta župy Jana Máchala Radek Bukovský župní plaketu bratrovi Jaroslavu Pavlů, 
dlouholetému úspěšnému starostovi naší jednoty. V tento významný den nám 
vypomohli cvičenci z Brna, Syrovic, Židlochovic, Bránic a také Petrovic. 
Poděkování patří všem, kteří se na realizaci oslav podíleli. Je jedno, v jaké roli, 
a jakým způsobem.  

Heslem sletu bylo #sletspojuje a v naší jednotě se jej podařilo naplnit beze 
zbytku  – dokázali jsme propojit minulost s přítomností, bok po boku vedle sebe 
cvičili zástupci mladší a starší generace a opětovně došlo ke spojení Lesonic a 
Petrovic. Zkusme se nad některými věcmi povznést a uplatnit to i v běžném životě. 

Lenka Pavlů

DĚTI PROVĚŘILY SVOU FYZICKOU ZDATNOST

Nastal srpen a místní spolek SPK připravil na neděli 18. 8. tradiční přespolní běh 
Simpsnův zrychlený přesun. Menší i větší závodníci tak porovnali své síly v běhu, 
znalostech i dovednostech. Celkem se zúčastnilo 19 soutěžících a přesto, že 
všichni byli moc šikovní, konečné pořadí určily obdržené body.
I. kategorie (do 3 let) 1. místo – Anna Baštová
    2. místo – Matyáš Ondráček
II. kategorie (4 – 6 let) 1. místo – Dominik Vespalec
    2. místo – Viktor Vespalec
    3. místo – Ondřej Vespalec
III. kategorie (7 – 9 let) 1. místo – Karolína Vespalcová
    2. místo – Šimon Machů
    3. místo – František Solař
IV. kategorie (10 – 14 let) 1. místo – Beata Macharová
    2. místo – Simona Sovová
    3. místo – Kristýna Závišková
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S prázdnou však nikdo neodešel, všichni závodníci dostali poukaz na limonádu 
a zmrzlinu. Pro děti byl připraven skákací hrad, pro všechny přítomné uzená cigára 
a nápoje. Po vyhlášení výsledků se zájemci mohli seznámit s činností mysliveckého 
spolku. V přilehlém lesíku u hřiště čekala na děti lesní zvířata. Úkolem bylo najít je 
a zodpovědět otázky, které dětem kladl člen spolku Lukáš Dyml. Dozvěděli jsme se 
tak spoustu nových informací např. o kvakoších, liškách, hranostajích, jelenech, 
kunách, lasicích, srnách, muflonech a mnohých dalších. Součástí byla ukázka 
výcviku loveckých psů, činnosti myslivců, krmení zvířat žijících ve volné přírodě, 
chování návštěvníků lesa.

Děkujeme za poutavé vyprávění všem členům Mysliveckého spolku PŘÍRODA 
A ZVĚŘ Petrovice, Kadov, Lesonice. Rovněž děkujeme všem, kteří se aktivně 
podíleli při organizaci akce a sponzorům: Hospůdka Petrovice Pavel Větrovec, Oční 
optika Šárka Kocandová Ivančice, Aditeg Vrbovec, TJ Petrovice, ČZS Petrovice, 
Lenka Reiterová Petrovice.

MALÝ FESTIVAL LOUTKY PŘILÁKAL DĚTI NA POHÁDKU

Osmý zářijový den zpříjemnil dětem začátek školního roku loutkovou 
pohádkou. Letos do naší obce zavítalo Divadlo Krab s příběhem Nejvzácnější věc 
pod sluncem. Děti se dozvěděly, jak to dopadne, když se do jedné princezny 
zamilují tři princové. Všechno dobře dopadlo a zvítězila láska.

PROPRŠENÉ  HODY

Tak jako každý rok, i letos se víkend 14. a 15. září i přes nepřízeň počasí 
proměnil na víkend hodovní. Zavádělo 21 párů. Stárky letošních hodů byli Tereza 
Bodanská a Alexandr Tomeček. Mládky byli Michaela Klimová a Petr Hladík.

Počasí letošním hodům moc nepřálo, a tak celé hodové veselí probíhalo 
v petrovickém kulturním domě. Ještě že ho máme!

Jako vždy hody startovaly ve čtvrtek v obecním sklepě, kde se chasa sešla 
a všichni si společně zazpívali hodovní písničky, seznámili se a ochutnali víno 
z Jezeřan-Maršovic od pana Troppa a nově i víno z Olbramovic od pana Matouše. 
V pátek ráno se kluci vydali k lesu pro máju, vzhledem k počasí se mája postavila 
jen symbolická bez tradiční pomoci stréců. Děvčata ozdobila sál kulturního domu. 

V sobotu v 8 hodin ráno se chasa sešla v kostele na hodovní mši. Po skončení mše 
kluci kvůli silnému dešti nemohli zvát po vesnici, a tak atmosféru hodů navodil 
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alespoň obecní rozhlas s dechovou hudbou, který nám zajistil pan místostarosta 
Roman Hájek, za což mu moc děkujeme. 

V sobotu patřilo zavádění stárkům. Zavádění proběhlo v sále KD, kde se na místo 
pod májou tančilo a veselilo pod velkým, namašleným věncem, který se těšil velké 
oblibě. Následovala večerní zábava se skupinou Stone, která se konala stejně jako 
zavádění v sále. 

V neděli dostali vše na povel mládci, kteří se své role chopili na výbornou a vše 
zvládli. Neděli jako vždy zakončily strécovsko-tetkovské hody a my děkujeme 
všem, kteří se k nám s radostí připojili a podpořili nás.

Na závěr bychom chtěli poděkovat obci Petrovice za možnost hody konat a za 
prominutí některých poplatků, panu Janu Vespalcovi a jeho rodině za guláš, paní 
Janě Cyrkové za ušití nové zástěrky pro mládka, paní Blance Bodanské za věnec 
a kytici k pomníku a za věnec do sálu, slečně Nikole Gavendové za nové zpěvníky, 
DH Petrovanka, kapele Stone a hlavně naší skvělé chase za spolupráci a za to, že 
jsme si to udělali krásný, čumáčci!

Doufám, že jste si letošní zmoklé hody užili a těšíme se zase za rok!
Vyúčtování hodů:

příjmy      výdaje
od chasy ……………………… 15.000 Kč sobotní mše …………………....……. 500 Kč
vstup sobota ……………….   5.700 Kč rozmarýny ……………………...……. 850 Kč
vstup zábava ……………. 20.100 Kč věnce ……………………………....…  1.737 Kč
vstup neděle ………………   4.670 Kč krepák, drátky, mašle…….…….  2.099 Kč
strécovsko-tetkovské….   8.700 Kč zástěrka …………………………...… 475 Kč
celkem …………………….…. 54.170 Kč občerstvení muzikanti ….…….   6.312 Kč
  guláš ……………………………..……   2.000 Kč
  DH Petrovanka ……………..……  27.000 Kč
  Stone …………………………..…….  27.000 Kč
  víno p. Tropp …………….……..     2.650 Kč
  víno p. Matouš ……………..……    4.300 Kč
  celkem ………………………...……  74.923 Kč

Vaše stárková Tereza Bodanská

ZE  SPORTU

Nedávno jsme zahájili podzimní část sezóny 2024 - 2025 a už tu máme pomalu 
konec. Nějak nám ten čas opravdu letí.

Rád bych v našem zpravodaji tradičně zhodnotil průběh fotbalového dění 
v podzimní části soutěže IV.B tř. OFS Znojmo. Příprava začala v letních podmínkách 
v srpnu a první přípravný zápas jsme měli v Hostěradicích s mužstvem B, který naši 
borci vyhráli. Další víkend 10. 8. jsme byli pozváni na oslavu 90 let fotbalu 
v Dobřínsku, kde jsme se utkali s místním týmem, který hraje III. tř. a prohráli 1-6. 
Dalším týmem oslav bylo mužstvo Mor. Krumlov C (po staru Polánka) a s těmi naši 
remízovali 2-2. 

Novou sezónu jsme zahájili 18. 8. na hřišti v Olbramovicích, kde jsme vyhráli 1-7. 
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Další kolo jsme měli volný termín a na první domácí zápas jsme se sešli 1. 9. proti 
mužstvu Horních Kounic B. Tento zápas naši hráči zvládli a vyhráli 2-0. Další neděli 
se hrálo v Loděnicích a odvezli jsme si všechny body (výhra 0-5). I další zápas jsme 
jeli hrát k soupeři, tentokrát na derby do Rybníků, kde naši vyhráli těsně 0-1. 
Ve druhém domácím zápase jsme přivítali mužstvo Branišovic, které bývá vždy 
nepříjemným soupeřem svou tvrdostí a provokací. Zápas naši borci vyhráli 2-0, ale 
po dvou žlutých kartách byl vyloučen náš kapitán Danek Koník, který dostal trest na 
1 zápas a v utkání v Tavíkovicích nemohl nastoupit. Naši borci tento zápas na 
neoblíbené škváře či písku zvládli a výhrou 1-4 si odvezli i všechny body. Poslední 
zápas před uzávěrkou obecního Zpravodaje jsme doma přivítali mužstvo Bohutic, 
odkud k nám před sezónou přestoupil náš současný brankař Libor Halámek. Pro něj 
to byl tak trošku zvláštní zápas a měl před ním velký respekt. Naši borci nastoupili 
k utkání v nových dresech, které nám zasponzorovala firma OHLA ŽS, a.s., za což jí 
patří veliké díky, a první poločas vyhráli 3-0. Do druhého se šlo jako by v pohodě, 
ale během 2 minut soupeř dal gól a už se tak lehkost vytratila a byl to spíše boj 
o každý míč. Nakonec se zápas zvládl a výhra 5-1 se počítá. Do konce podzimní 
soutěže nám schází již 3 zápasy, a to na horké půdě v Rakšicích, doma s mužstvem 
Jezeřan – Maršovic a dohrávka odloženého hodovního kola s mužstvem MK C – 
Polánky, se kterou se dělíme o 1. a 2. místo v podzimní tabulce. Ve zkratce jen 
dosavadní výsledkový servis: celkem 7 zápasů a 7 výher se skórem 26 - 3. Mezi 
střelce se zapsali – Řehák 11, Šedrla Pavel ml. a Pelikán Milan 3, Koník a Sobotka Jiří 
ml. 2 a po 1 brance dali Bauer, Valenda, Šedrla Petr, Bartoník a Záviška.

Závěrem musím tradičně poděkovat všem, co se podílí na chodu našeho 
fotbalového oddílu TJ Petrovice. V první řadě obec Petrovice, OHLA ŽS, a.s. za 
jejich finanční podporu na činnost, firmě Studny MK, za údržbu našeho 
zavlažovacího systému hřiště a všem dalším jednotlivcům, co vždy, když je 
potřeba, přiloží ruku k dílu. 

Sportu zdar a fotbalu zvlášť, Olda Sobol

tabulka IV. B třídy OFS Znojmo ročník 2024/25:
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PŘIPRAVOVANÉ  AKCE  

čt 5. 12. MIKULÁŠ
návštěva Mikuláše, anděla a čertů u místních dětí, 
rodiče se v případě zájmu mohou informovat a nahlásit na obecním úřadě nebo 
u stárkové Terezy Bodanské do 4.12.2024

ne 8. 12. Divadlo kouzel Waldini
kouzelnické představení pro děti, 16 – 17.30 hodin, sál kulturního domu
více informací bude na plakátech
www.waldini.cz     FB Josef Wald

čt 12. 12. ROZJÍMÁNÍ U VÁNOČNÍHO STROMU
začátek v 16 hodin v parčíku u autobusové zastávky, vystoupení dětí MŠ Petrovice 
a žáků ZŠ Lesonice, jarmark, občerstvení zajištěno, vstupné dobrovolné

so 14. 12.       ZPĚVY Z TAIZÉ
kostel Povýšení sv. Kříže, začátek v 18 hodin

so 28. 12. VÁNOČNÍ KONCERT
kostel Povýšení sv. Kříže v Petrovicích, hraje a zpívá pěvecký sbor dětí z Petrovic 
a okolí pod vedením Terezie Molíkové, pěvecké vystoupení Jany Chaloupkové 
z Brna (soprán), klavírní doprovod Marta Vašková, vstupné dobrovolné bude 
použito na opravu kostela

ŽIVOT NA DVOU KONTINENTECH
Před dvěma roky se do naší obce přistěhovali manželé O´Connellovi z Nového 

Zélandu. Zatímco Česká republika je pro paní Markétu staronovým bydlištěm, pan Mark 
se ocitl v úplně novém světě. Mnozí jste je už možná potkali při procházce obcí, avšak 
o jejich dobrodružném životě ví asi málokdo. Proto jsem se osmělila a požádala paní 
Markétu o rozhovor. Dostala se mi velmi srdečná reakce, za což velmi děkuji.

Proč jste se před lety odstěhovala z Česka do ciziny?
To už je spoustu let, téměř 19 roků. Já jsem kdysi žila v Židlochovicíh se svými 

dvěma malými dětmi. Poslední lednový den mě o půlnoci probudil tlukot na okno. Dům, 
ve kterém jsme bydleli, byl v plamenech. Život jsme si zachránili, ale o všechny věci 
jsme přišli. V tu dobu jsem pracovala pro British Army Officers a díky nim jsem našla 
novou práci a školu pro mé děti v Anglii. A tak začalo moje dobrodružství.

 Jaké země jste procestovala a kde se Vám líbilo nejvíce?
Já nejsem tak velký cestovatel jako můj manžel, přece jen máma se dvěma dětmi 

a začátek nového života v jiných zemích je i finančně náročný. Já jsem žila v Anglii 
a samozřejmě na Zélandu. Cestujeme jako každý jiný na dovolenou a nebo využíváme 

PŘÍSPĚVKY  ČTENÁŘŮ
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stopover k prozkoumávání jiné země. Můj muž procestoval a žil ve více zemích a pro něj 
to byla Kanada, která na něj působila jako ráj na zemi. Já musím říct sama za sebe, že 
jsem našla velkou svobodu myšlení a vůbec ve všem na Novém Zélandu. 

Na Novém Zélandu jste vlastnili farmu. Můžete blíže specifikovat, co vás živilo?
Ano, a byla to úžasná zkušenost. My jsme oba měli plný úvazek v práci, takže starost 

o farmu byla po práci a o víkendech. Specializovali jsme se na ořechy. Měli jsme 
5hektarový pozemek, kde jsme měli přes 60 stromů mandloní, také lískové ořechy, 
jedlé kaštany, vlašské ořechy a 20 ovocných stromů. Měli jsme několik ovcí, které 
nahrazovaly sekačku na trávu. Také jsme chovali spoustu slepic a dva psy. 

Všechny ořechy jsme sklízeli sami, někdy s pomocí brigádníků a měli jsme stroje na 
louskání a oddělování jader od skořápek. Pak následovalo sušení a skladování. Já jsem 
hodně experimentovala v kuchyni a moc mě to bavilo. Vše co jsme vypěstovali, ať už 
ovoce, zeleninu nebo ořechy, jsme spíš rozdali přátelům a známým, část byla určena na 
prodej. Na Zélandu hodně funguje výměnný obchod, takže jsme měnili za med a jiné.  

Čím se bavíte ve volném čase?
Já jsem velmi kreativní člověk, ráda zkouším nové recepty a pečení je jeden z mých 

koníčků. Ráda šiju, čtu a pořád něco studuji. Takový věčný student.

V jednom z minulých čísel Zpravodaje vyšla Vaše nabídka na výuku angličtiny. 
Kolik zájemců doučujete a jakou formou učení probíhá?

Ano a děkuji za otisknutí. Zájemci byli, jen bohužel s naším kočovným životním 
stylem (půl roku v Česku a půl roku na Zélandu) jsem musela některé bohužel odříct. Ne 
každému vyhovuje výuka online. A to naprosto chápu. Snažím se, aby lekce byly 
zábavné a zaujaly obzvlášť děti a mladé lidi. Oni mají tu klasickou nezáživnou výuku ve 
škole.  Bohužel se tento systém moc nezměnil od dob, kdy jsem sama byla školou 
povinná. Snažím se studentům ukázat druhou stranu angličtiny a ucelit procvičováním 
to, co se naučili. Jazyky by neměly být chápány jako předmět, ale jako nástroj 
komunikace. Když jsem se přestěhovala do Anglie, tak jsem uměla sotva pár vět 
a musela jsem se učit sama. Proto dokážu pochopit, proč a jaké lidé dělají chyby, jak 
přemýšlí. Dnes vidím všechny ty roky mých bojů s angličtinou jako výhodu.

Nedávno jste mi říkala, že jste se podílela na zhotovení kuchařské knihy. 
Podělila byste se o recept s našimi čtenáři?

Já jsem vždycky měla blízko k jídlu. Ve všech směrech. Než jsem se stala učitelkou, 
pracovala jsem v kavárně jako kuchařka. Majitelka v té době pracovala na vydání 
kuchařské knihy. Domnívám se, že my Češky máme obrovskou výhodu oproti jiným 
zemím. Náš způsob pečení je totiž naprosto jiný. Naše zákusky nejsou přeslazené, jsou 
nadýchané, chutné, a navíc vypadají úžasně. To jinde není. Takže když upeču českou 
nadýchanou buchtu, jsou všichni nadšení. Ale mám spoustu receptů, které jsem se 
naopak naučila v cizině. Také jsou skvělé, jen je občas upravím na české poměry. Když 
jsem pracovala ve zmíněné kavárně, zákazníci se ráno ptali, kdo je v kuchyni. Protože 
moje muffiny byly prý jiné. Kombinace příchutí i vláčnost. Já jsem je dělala vlhčí, 
protože mi to tak dávalo smysl. Oni na to nebyli zvyklí. Takže jsem přinesla kousek 
českého myšlení do zélandského pečení. 

Uvařila jste manželovi typické české jídlo a jak mu naše kuchyně chutná?
Haha, no já moc česká jídla nevařím. Možná jedno nebo dvě, ale zase jsem je trochu 

„pozélandila“. Ale co má rád, tak to jsou chlebíčky. Všemu, co má na chlebě více jak 
jednu věc, říká chlebíček. To se na Zélandu vůbec nedělá. Ráda vařím segedinský guláš, 
který chtějí děti, když mají přijet domů. Ale protože tady nejde koupit sterilované zelí 
nebo kysané, musím si ho vyrobit sama. Taky občas připravím španělské ptáčky, ale bez 
knedlíků. Přílohou jsou brambory, nebo rýže. 
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Vrátila bych se ale k chlebíčkům, protože mám s nimi zajímavý 
příběh. Když jsme se s manželem potkali v Anglii, pomáhal nám se 
stěhováním a já ho chtěla pohostit něčím českým. Tak jsem 
udělala pár chlebíčků. On se na ně podíval a řekl: „Super, to bude 
zítra na oběd.“ Vzal dva chlebíčky, připlácnul je k sobě, takto 
pokračoval i s dalšími dvěma kousky a odešel. Já si v tu chvíli 
myslela, že je to nejneomalenější chlap na světě. Jsem se s nimi 
tak zdobila… Česko je známé právě obloženými chlebíčky 
a právem máme být na co hrdi. Ve světě to moc známé není – 
otevřený sendvič. S manželem jsme víc než 18 let a už to nedělá.

V Petrovicích jste si koupili rodinný dům. Jak se vám u nás 
žije a co na život v Česku říká Váš manžel?

My oba Petrovice milujeme. Hodně lidí se nás ptá, proč právě 
dům v Petrovicích. A proč ne? My jsme obyčejní lidi a máme rádi 
vesnický život. Lidé v Petrovicích jsou velmi milí a ochotní. Vždycky se nám snaží 
pomoct, obzvlášť ze začátku, když jsem oprašovala češtinu. Lidi měli se mnou 
ohromnou trpělivost.

Život v Česku je trochu „jiný kafe“. Nebudu lhát, že jsme hodně zápasili s úřady, 
byrokracií a úředníky. Ale moje zkušenost je, že to trvá vždycky tak dva roky zvyknout si 
na nový dům a místo. Aspoň teda v mém případě. Už to bude jen lepší… Jsem vděčná, že 
takhle můžeme žít a mohu být bliž mým starým rodičům. Manželovi sice chybí někdo, 
s kým by mohl promluvit a najít pro něj práci není snadné. To je zatím náš největší 
problém. Pro mě osobně je náročné žít ve dvou jazycích, všechno stále překládat. Už 
nejsme nejmladší a je to znát. Tohle je naše třetí země, kde spolu žijeme. 

Přeji vám oběma, aby se vám u nás žilo co nejlépe a brzy se vyřešily všechny 
problémy.

Děkuji za rozhovor.
Irena Závišková

POZOR – vybereme asi jen tři příchutě, aby toho nebylo moc!
Teď potřebujeme přidat něco na chuť jako Sweet Chilli omáčku nebo případně 

používám pesto. Ať už si vyberete cokoli, dát jen jednu lžičku.
Do této směsi přidáme:
- 2 rozmíchaná vejce
- 2 hrnky hladké mouky (hrnek o objemu 250 ml)
- 2 lžičky prášku do pečiva
- špetku soli
- hrnek mléka
Protože každá mouka zahušťuje jinak, budete možná potřebovat mléka víc. Těsto 

SLANÉ  MUFFINY
Všechny moje recepty jsou snadné a rychlé. Na tomto receptu mám ráda, že se 

může jakkoliv obměňovat podle chuti (nebo zbytků v lednici).
Do větší misky dáme hrst nastrouhaného sýra, k tomu přidáme vše, co máme rádi, např.:

- šunku nakrájenou na menší kousky
- upečenou slaninu nakrájenou na menší 

kousky
- jarní cibulku
- rajče

- papriku
- spařenou a nakrájenou brokolici
- špenátové listy nasekané nadrobno
- a další
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PSYCHOLOGIE  PRO  KAŽDÉHO

O ODPOČINKU A SPOKOJENOSTI
Od dětství si s létem spojujeme čas prázdnin, volna a oddechu. Tento ideální obraz s 

přibývajícím věkem a pracovním zařazením sice poněkud bledne, nicméně nemizí 
úplně. A to je dobře. Každý z nás totiž potřebuje občas vypnout, vystoupit 
z nekonečného koloběhu povinností, zažívat lehkost a radost ze života. Někomu se to 
daří nejlépe v létě, zemědělcům možné spíš v zimě. Na ročním období v podstatě 
nezáleží. Důležité je, že si můžeme dovolit alespoň pár dní v roce starat se pouze sami 
o sebe a jinak o nic. Můžeme v klidu odpočívat, na nic nemyslet, nechat si hlavou běžet 
obrazy a příběhy, které nás potěší, osloví, ale nenárokují. Němčina má pro stav úplného 
mentálního uvolnění krásný obrat „die Seele baumeln lassen“ - doslova nechat duši 
viset. Samozřejmě tím nemyslí oběšení, ale spíš volné zavěšení, prosté plynutí v čase. 
Já jsem potřebovala letos v létě „vypnout“ a dovolila si odložit vše odložitelné. Proto 
čtete tyto řádky až v listopadu.

Je zarážející, že se něco tak přirozeného jako odpočinek a spokojenost stalo 
v moderní době tak obtížně dosažitelným luxusem. Jeden by čekal, že veškerý 
technický pokrok a vyspělost civilizace bude mít za cíl člověka odbřemenit a dopřát mu 
klid. Zatím mám dojem, že opak je pravdou. Výsledkem snažení mnoha generací je 
velké množství techniky a v současné době především elektroniky, která nám sice 
skutečně život zjednodušuje a zpříjemňuje, ovšem za cenu neustálého nárokování naší 
pozornosti. Obtížně se nám vypíná, když na nás ze všech stran útočí informace, které 
musíme chtě nechtě vnímat a vyhodnocovat. Pod vlajkou pokroku se nám do života 
pomalu a nenápadně vloudily technologie, které snad v určitém ohledu naše fungování 
usnadňují, ovšem platíme za to vysokou cenu v podobě neustále nastražené pozornosti. 
Představte si například takovou všední záležitost jako nákup potravin. Patřím k té starší 
generaci, která za socialismu zažila nakupování v místní samoobsluze. Od většiny 
základních potravin byla v nabídce pouze jedna značka a produkt měl na obalu 
vytištěnou cenu, která byla stejná pro všechny prodejny na dlouhé časové období. Při 
nákupu šlo tedy čistě o to zjistit, jestli například máslo mají, nebo nemají. U vybraných 
nedostatkových potravin měl běžný občan dokonce příležitost uplatnit staré lovecké 
instinkty – kořist bylo nutné vystopovat nebo doběhnout, jen místo síly potřebné 
k zápasu jsme trénovali spíše trpělivost v čekání ve frontě. Mnozí byli jistě frustrováni 
z nedostatku možností a neměli šanci vyzkoušet si opak – únavu z nutnosti si neustále 
vybírat. Naproti tomu dnes máme sice jistotu, že potřebnou potravinu seženeme, ale 
musíme zvolit z mnoha možností, kdy, jak a za kolik to chceme udělat. Nejistotu JESTLI 
nahradila nejistota JAK. To už vůbec nemluvím o stresu, který mnohdy vzniká při cestě 
do obchodu nebo při snaze vypořádat se s různými formami platby, kde třešničku na 
dortu představují pro mnohé různé nákupní aplikace nebo adrenalinový zážitek 
v podobě samoobslužné pokladny. Zápas se přesunul od fyzického shánění 

by mělo být mazlavé a lepivé. Na chvíli zapomeňte na české uhlazené a nelepivé těsto. 
Tohle je pravý opak.

Muffinkovou formu vymažeme a plníme do ¾, vršek posypeme nastrouhaným 
sýrem a můžeme přidat i semínka či ořechy. Pečeme na 180 °C dozlatova. 

A jak jíme muffiny? Vždycky teplé, rozkrojené na půl a namazané máslem. 
V mikrovlnce ohřejeme 20 vteřin.

Ať se podaří a ať chutnají!
Ka kite = na shledanou příště.
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k mentálnímu zvažování možností. Evolučně jsme samozřejmě vybaveni spíše pro boj 
nebo útěk, při kterém optimálně využijeme stresem vyplavené hormony a uvolněnou 
energii. Dlouhé zvažování nad reklamními letáky nebo porovnávání nabídek na 
internetu nám možná způsobí menší stres, nenabízí ale příliš prostor pro jeho 
odreagování a navíc nás stojí čas, který pak nemůžeme věnovat ničemu skutečně 
konstruktivnímu. Večer se tak můžeme cítit vyčerpaní a bez pocitu spokojenosti. 
Takových dní zažíváme víc než těch odpočinkových a stres se hromadí. Velmi frustrující 
je také poznání, že máme méně času a energie na smysluplnou činnost a příjemně 
strávený čas s blízkými lidmi. Přitom pocit smysluplnosti a naplnění je podle všeho to 
nejdůležitější pro spokojený a pravděpodobně dokonce i dlouhý život. Výzkumy 
dlouhověkosti obyvatel japonského ostrova Okinawa, na kterém žije nejvyšší procento 
více než stoletých lidí, dospěly k překvapivému závěru. Kromě na živiny pestré 
a kaloricky chudé stravy a dobrých dědičných předpokladů se na dobré fyzické a 
duševní kondici obyvatel až do vysokého věku podílí především jejich mentální 
nastavení. Například v časopisu Forbes (F Life, 31. 5. 2019) se dočteme, že své životní 
filozofii říkají ikigai, což se dá přeložit jako smysl života. Japonci se už po tisíce let 
snaží v životě řídit podle své odpovědi na čtyři otázky: Co mě dělá šťastným? V čem 
jsem dobrý? Čeho si v životě cením? Proč dělám to, co dělám? Japonský neurovědec Ken 
Mogi se pokusil zjednodušit filozofii ikigai na pět základních zásad: 1) Buďte pozorní – 
Věnujte plnou pozornost svému konání. Vše dělejte pečlivě, nespěchejte, vnímejte 
každý detail své práce. 2) Mějte se rádi – Přijměte se takoví, jací jste. Ano, to je hodně 
náročné. Třeba pomůže vnímat biblické „Miluj bližního svého jako sám sebe“ 
i v opačném směru – Stejnou měrou, jakou jsi schopen milovat druhé, miluj i sám sebe. 
3) Važte si ostatních – Neztrácejte energii snahou porazit protivníky, ale vzájemně se 
podporujte s rodinou a přáteli. 4) Važte si maličkostí – Pokora a radost jdou ruku v ruce 
s všímavostí vůči krásným a dobrým věcem kolem nás. 5) Žijte tady a teď – Na plno 
prožívejte každý okamžik svého života. Půjde to snáz, když omezíte hodnocení 
a nahradíte ho vnímáním a všímavostí. 

Nedovedu si představit, že by se lidem na ostrově Okinawa nepřihodily občas špatné 
nebo smutné věci podobně jako nám. Rozdíl bude v tom, kolik pozornosti věnují tomu 
špatnému, a jak je i v těžkých chvílích může podržet trénovaná dovednost nacházet 
rovnováhu, krásu a smysl v běžném životě.

Jolana Bucková
psycholožka ze soukromé poradenské praxe v Brně

jolana.buckova@gmx.net

LÉČIVÁ SÍLA PŘÍRODY
Vítám vás všechny příznivce čtení petrovického zpravodaje, rubriky o léčivé síle 

přírody. Tentokrát bych se ráda zaměřila na bohatství našich zahrad a chovů a na jejich 
léčivé účinky. Přeji klidnou chvilku ke čtení, tohoto doufám zajímavého článku.

Na podzim má každý zahrádkář spoustu práce s úklidem zahrady nebo políčka nebo 
jak jsem v úvodu uvedla s chovem drobných domácích zvířat. Půdu pomalounku 
připravujeme k zimnímu spánku. Jak jsme prací ve styku se zemí i nás nevědomky naše 
matička země zklidňuje a připravuje na zimní nepříznivé časy.

Půdu zbavujeme různých plevelů a následně dodáváme patřičné živiny. Každá 
matka se stará o své potomstvo, jak nejlépe umí a záleží na dětech, jak tento dar 
přijmou, jak s ním naloží. Matka země nám dává poklady, vždy ve chvíli, kdy je nejvíce 
potřebujeme. To nejcennější, co nám může země dát na podzim, jsou bezesporu 
kořeny. Co se v rostlině tvořilo celé vegetační období, je teď uloženo do kořenů. Bylina, 
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která roste ke konci zimy, následně v brzkém jarním období, 
pokud nejsou silné mrazy a vydrží i přes zimu pod sněhem, je 
ptačinec žabinec. Psala jsem o něm už několikrát, ale dnes 
trochu z jiného pohledu.

Ptačinec se vyskytuje v různých oblastech naší 
zeměkoule. V některých zemích se také pěstoval a jeho 
kořeny se užívaly jako léčivo. Má sice malé a hodně větvené 
kořeny, ale svým tvarem a léčivými účinky se podobají 
kořenům pravého ženšenu. Odtud pochází jeho jiný název 
„korunní princ“ neboli „princovský ženšen“.

Ptačinec má vyrovnanou povahu, posiluje slezinu a žaludek, rodí tekutiny, tudíž 
zvlažuje plíce, které nemají rády sucho. Užívání ptačince je vhodné při dýchacích 
potížích a suchém kašli. Hojně ho užívejte při jakýchkoli rekonvalescencích. Rostlina se 
sbírá celá i s kořenem. Jelikož tu máme podzim a sbíráme kořeny 
bylin a zeleniny, ráda vás seznámím s bylinou, od které získáváme 
velice aromatický kořen. Rostlina puškvorec je vlastně rákos a je 
prý nejbujnější mezi rákosy. Puškvorec má kořen na povrchu 
tmavě hnědý a na řezu načervenalý. Je silně aromatický, mírně 
štiplavý a hořké chuti. Droga se užívá čerstvá nebo sušená v 
podobě prášku. Denní dávka je 5 - 10 g. Otevírá srdce, 
harmonizuje žaludek, uklidňuje ducha. Při delším používání činí 
tělo lehkým. Projasňuje zrak, sluch a vydávání zvuků. Pomáhá nezapomínat 
a prodlužuje roky života.

Chovatelství drobných hospodářských zvířat se dnes už moc nenosí, ale je to velká 
chyba! Užitek z těchto malých zvířat má spoustu kladných benefitů a také léčivých 
účinků.

Nejčastějším z toho mála chovaných zvířat je králík domácí. Má sladkou chuť, 
chladnou povahu, vyrovnává horkosti v těle, odstraňuje jedovatosti. Výborný je při 
cukrovce, zvracení, krvi ve stolici atd. Nejvíce dělá dobře slezině, játrům a tlustému 
střevu. Máte-li možnost, jezte ho co nejčastěji, máme spoustu lahodných receptů.

Myslím, že jsem nakousla další zajímavé téma vracející se do dnešní, ne zrovna 
pohodové doby. Tak si ji budeme alespoň trošku zpříjemňovat čtením užitečných 
článků. Příště si dáme opět něco z chovatelství. Mějte se krásně a užívejte si posledních 
krásných slunečných dní tohoto roku.

Zdeňka Bognerová
(obrázek z www.google.cz)

POZDRAV Z FARNOSTI

Milí petrovičtí, listů v kalendáři, které máme ještě letos otočit, neúprosně 
ubývá, což předesílá, že se pomalu (nebo spíš rychle) a jistě blíží Vánoce. Vánoce 
jsou u nás nepochybně spojeny s postavou Ježíška. V mnohých rodinách se řeší, jak 
tohoto nositele dárků představit dětem, a zda jim ho vůbec představit. Případně 
kdy dětem říct, že Ježíšek je vlastně především máma a táta.

Mezi mnohými takzvaně „svatými“ obrázky koluje vyobrazení – takový ten 
kýčovitý obrázek Svaté Rodiny, kdy sedící Marii stojí na stehně zhruba tříletý 
Ježíšek. Svatý Josef se na oba dívá. Nad hlavou Marie je dokreslena komiksová 
bublina a otázka Marie směřující na Josefa: „Kdy jsi mu chtěl říct, že neexistuje?“ 
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PETROVIČTÍ FARNÍCI POBLAHOPŘÁLI PANU DĚKANOVI 
K NAROZENINÁM

Na nedělní mši svatou 27. října si pan děkan připravil krásné, poučné a vtipné 
kázání o tom, jak nebrat Boží jméno nadarmo a jak se vyjadřovat slušně bez 
používání sprostých slov. Tak, jak se pan děkan poctivě připravil na tuto 
bohoslužbu, stejně poctivě se připravili farníci a především děti, aby tento den 
popřáli svému knězi k narozeninám. 

Vážený pane děkane, připojujeme se 
ještě jednou k zástupu gratulantů a pře-
jeme Vám, abyste v pevném zdraví dlouho 
setrval v naší farnosti, prožíval zde 
radostné chvíle a vyprošujeme Vám Boží 
požehnání ve Vaší kněžské službě i osob-
ním životě.

Zítřek v kalendáři říká,
že má svátek republika.
Neslavil jen Masaryk a Havel,
slaví i náš děkan Pavel!
Milý otče Pavle,
jste důvodem našich nedělních úsměvů a radosti,
kéž vám Pán Bůh stále žehná
a odhání starosti.
Ať svým slovem nás životem ještě dlouho vedete
a moudrostí hřejete.
Ať dobře je Vám s námi v kuse,
při mši nebo v autobuse!

To Vám přejí s úsměvem na líci
                                         Vaši petrovičtí farníci.

My dospělí už víme, jak je to s Ježíškem. I když období, kdy jsme na tuto létající 
postavičku s náručí plnou dárků (aspoň já jsem si takto Ježíška jako malý 
představoval) věřili, bylo krásné.

Kdysi se mi před oči dostala kniha známého herce, scénáristy a spisovatele 
Zdeňka Svěráka Nové povídky. V jedné z těch povídek dětský představitel vypráví 
takto: „Ježíšek není, Petře, řekl mi táta loni. Ale Ježíš, to si pamatuj, ten je. Kdyby 
nebylo Ježíše, tak by naše utrpení bylo ještě větší. Táta říká, že nebýt Ježíše, on 
s mámou by ten kříž neunesli. Tak jsem si zapamatoval, že Ježíšek není a Ježíš je.“

Máme před sebou i letos oslavu vánočních svátků. Proč a jak je budeme slavit 
a co si z nich zapamatujeme? Přeji nám všem, abychom dostali mnoho krásných 
dárků, které nemusí být nutně jen hmotné, ale stanou se podněty ke slavení, kráse 
a zapamatování. A kdo ví – možná přijde i Ježíšek. Ježíš však určitě.

P. Pavel Vybíhal
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ZAJÍMAVOSTI  KOLEM  POČASÍ
 červenec 2024  srpen  2024  září 2024
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průměrná denní teplota +26 °C +27 °C +21 °C
celkové srážky 54 mm 61 mm 177 mm

V červenci byla ve dnech 10. a 12. 7. bouřka, dne 26. 7. bylo možné spatřit duhu. 
Polojasných bylo 13 dní, oblačných 11 dní a deset dní bylo větrno.

Dne 8. srpna byla bouřka s přívalovým deštěm, z polí se vyplavila na několika 
místech ornice. Další bouřka byla dne 17. srpna. Dvanáctý srpnový den bylo možné 
pozorovat perseidy. Celkem bylo 15 dní polojasno, 13 dní oblačno a 10 dní foukal vítr. 
Koncem měsíce odletěly vlaštovky.

Dne 10. září se na obloze objevila duha, dne 25. září se vyskytovala mlha. Během 
hodového víkendu 13. – 15. září ovlivnila počasí tlaková níže Boris, která způsobila 
v Česku i okolních státech ničivé povodně. Hody letos propršely, ale v naší obci naštěstí 
k žádné přírodní katastrofě nedošlo. Celkem bylo 10 dní polojasno, 12 dní oblačno a 17 
dní větrno.

Jaroslava Vespalcová

CO JE PSÁNO V KRONIKÁCH 

ROK 1958
Citace z Vesnických novin č. 13 ze dne 22/3 1958:

CO DĚLÁME V JZD V PETROVICÍCH
V našich Vesnických novinách se pořád dočítáme, jak si vedou družstva v jiných 

obcích, co dělají dobře a v čem se mají polepšit a proto myslíme, že bychom se měli 
také ozvat. Chlubit se nechceme. Raději počkáme, až nás někdo k tomu povolaný 
pochválí. S povděkem přijmem i kritiku a dobře míněné napomenutí. Něco jsme však již 
udělali, s čím se přece trochu pochlubit chceme. Za dost obtížných podmínek jsme 
vybudovali nový kravín a dvě nové drůbežárny, provedli jsme adaptaci stájí pro hovězí 
dobytek, který máme kromě v novém kravíně ještě na třech místech a s menšími 
úpravami jsme ustájili i vepřový dobytek, také na třech místech. Ohrazení nového 
kravína se provedlo ve čtvrtek 6. března. V novostavbě není sice v provozu dosud 
oběžný škrabák na hnůj a strojní dojení, ale i tak se nám kravín líbí, protože je náš 
a jistě i kravkám se to v novém líbí. Všechno je vybílené, natřené a vyšistěné zásluhou 
našich družstevnic a všechno voní novotou. Družstevník Jan Bogner z č. 49 s jeho 
manželkou by nejlépe mohli říci, jaký je rozdíl v tom, když musel tahat koše s krmivem 
ze stodoly do chléva a když v novém kravíně v přípravně naplnil vidlemi čtyři vozíky na 
visuté drážce, rozvezl je do žlabů, všechno připravil a potom jedním pohybem pákou 
otevřel zábrany a dobyteček jako na povel se pustil do první večeře v novém kravíně. 



26

Voda je jak ve stáji, tak i ve všech provozních místnostech „při ruce“, osvětlení jako 
v kině a o to, co ještě schází, aby to bylo úplné, se chceme všichni přičinit. V budoucím 
středisku v blízkosti kravína je vytýčena stavba dvaceti kusů. A bude pro prasnice, které 
jsou již na staveništi připravené. Jak to počasí dovolí, stavební skupina provede 
podezdívky pod boudy, dlažby a ostatní stavební úpravy a přikročí se hned k montáži 
bud, takže v dohledné době bude i o prasnice postaráno. Staré a nové družstevníky už 
nemáme. Máme jenom družstevníky a ti všichni se přičiňují o to, aby to klapalo. 
Předseda nesčíslněkrát proběhne vesnicí, účetní se může upsat a upočítat a i ostatní 
jsou stále jako v kole. Druhá polovice kravína a mostní váha je už také načata. 
Ze vhodných stodol míníme zřídit výkrmny prasat. Na novostavbu vepřína si zatím 
necháme zajít chuť, ale věříme, že ne na dlouho. Naučili jsme se už počítat a spoléhat 
jenom na sebe. Dospěli jsme k poznání, že je potřeba ihned v zárodku odstranit 
jakékoliv chytračení a kdo by tomu nechtěl rozumět, řádně mu to vysvětlit. Protože 
míníme začít se studeným odchovem telat, vypravil se do Kadova neučený všeumělec 
R. Vodák a tam okoukl, jak vypadají Steimanovy boudy, hned se do jejich výroby pustil 
a několik jich už stvořil. Kromě Vodáka máme dosti početnou stavební skupinu a svého 
šikovného kováře s dobře vybavenou dílnou. Stolařské, tesařské a sklenářské práce 
provádějí manželé družstevnic, kteří jsou sice jinde zaměstnaní, ale v případě potřeby 
poctivě zaberou. Dosažené výsledky našeho hospodaření, t. j. 20 Kč za pracovní 
jednotku a naturálie a vše, co jsme doposud vybudovali, změnilo myšlení i ostatních 
občanů, kteří doposud nejsou členy JZD, ale nejsou jeho nepřátelé. 

A ještě o dvou událostech z minulého týdne, které souvisí se životem družstva, je 
nutno se zmínit. Ve středu 5. března jsme měli vzácnou návštěvu. Přijeli k nám 
představitelé ONV z Galanty na Slovensku a soudruzi z ONV a KSČ z Mor. Krumlova. Při 
srdečném rozhovoru na MNV nás soudruzi ze Slovenska vyzpovídali, jaké máme 
hektarové výnosy, výši dojivosti a přírůstky u dobytka a zajímali se o náš družstevní 
život. Škoda, že tato milá návštěva a družná zábava pro nedostatek času nemohla být 
prodloužena.

V sobotu 8. března byla s. Marie Jiřikovská pozvána k předsedovi ONV s. 
Gottwaldovi, kde se jí dostalo vyznamenání „Za dobrou práci“. Toto uznání jistě 
potěšilo nejen vyznamenanou naši členku, ale i nás.

To, co jsme už udělali a co ještě míníme vybudovat, nás zavazuje pustit se do práce 
s ještě větší chutí a vytrvalostí.

 J.

pokračování příště
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Letošní hody se kvůli deštivému počasí konaly v sále kulturního domu. Stárky tvořil pár 
Alexandr Tomeček a Tereza Bodanská (v modrých šatech), nejmladšími stárky byli Petr 

Hladík a Michaela Klimová (v červených šatech).



28Západ slunce zachycen z mokřadních prvků, srpen 2024

V srpnu byly na mokřadní prvky nainstalovány nové lávky a kameny byly zpevněny břehy.


